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                    Abstract
Studies were carried out on samples of lignite from two quarries at Pietrafitta and Bastardo. They are located in Central Italy not far from the fossil forest of Dunarobba, which was made up of the species Taxodioxylon gypsaceum. Chemotaxonomy on the samples provided the opportunity to decide whether the constituting material of their amorphous bulk is the same as that of the fossil forest or whether they derived from the hardwood species randomly found within the quarries. The identification was carried out by means of residual terpenes recovered by steam distillation and analyzed using the GC-MS technique. The terpenes of Pietrafitta were closely related to those supplied by trunks of Dunarobba, while terpenes from Bastardo showed the same enrichment exhibited by Taxodioxylon gypsaceum findings at Wackerdorf (Germany). The bulk material of both lignites results, therefore, as having been made up of Taxodioxylon gypsaceum and hardwood trunks merely represent intrusions. The identification allows to outline the importance and distribution of this species during the Pliocene period in Central Italy and Central Europe. The use of chemotaxonomy for more degraded samples, however, becomes more difficult and further information is needed.


Zusammenfassung
Untersucht wurden Lignite aus zwei Steinbrüchen bei Pietrafitta und Bastardo in Mittelitalien. Sie liegen in der Nähe des fossilen Waldgebietes von Dunarobba, das überwiegend mit Taxodioxylon gypsaceum bewachsen war. Chemotaxonomische Untersuchungen der Proben boten die Möglichkeit zu untersuchungen der Proben boten die Möglichkeit zu unterscheiden, ob die amorphen Bestandteile der Versteinerungen mit denen der fossilen Hölzer übereinstimmt, oder ob sie aus zufällig im Bereich der Steinbrüche vorhandenen Arten stammen. Die Identifizierung gelang anhand der noch vorhanden Terpene, die durch Wasserdampfdestillation gewonnen und anschließend durch GC-MS-Methoden anlysiert wurden. Die Terpene der Fundstücke aus Pietraffitta waren sehr nahe verwandt mit denen aus Dunarobba-Stämmen, wogegen die Terpene aus Bastardo eine ähnliche Anreicherung zeigten wie in fossilen Funden von Taxodioxylon gypsaceum bei Wackersdorf (Deutschland). Das Material der beiden Lignite kann demnach auf diese Holzart zurückgeführt werden. Die Ergebnisse erlauben Rückschlüsse auf die Verbreitung der Art in Italien und Mitteleuropa während der Pliocän-Epoche. Für die chemotaxonomische Bestimmung stärker abgebauter fossiler Proben sind jedoch noch weitere Informationen nötig.
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